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 شوق في ينتظرون يامين وابتتها أخم ابنها مع الأم كانت بالمضار، الوصول صالة في
 أن بغت المقدة، الأزاضي من عؤةته أثناء اشتقباله في يكونوا أن قؤيوا خنث الأب. ثؤية كبير

 الإسلام. أزكان من الخامس الركن وأداء الحزام، بيته بكج اللة أكزمة

ln the arrival hall in the airport, the mother and her children Ahmed and Jasmine
were waiting for their father with great longing. They decided to wait for him during
his arrival from the holy land after Allah Ta'alah has given him the honor of visiting the
Ka'aba and performing the fifth pillar of lslam.



 أخمد وجهي على القزحة وظهرت الأم، وجة ئهتل حثى بعيد، من الأب ظهر إن وما
 الحرام، اللة بيت بحج زوجها الزوجة وهنأت والدهما، حضن في ارئميا اللذين وياسمين،
 الأسرة. مثزل إلى كبيرة سعادة في الجميع ائطلق تم ساكا. إليهم عؤذته على الله وشكرت

٨ م!.. إ. ا/
When their father appeared, the mother's fdce was full of joy. Ahmed and Jasmine were

very happy. They threw themselves on their father's arms. The mother congratulated her
husband for visiting the Kaaba. She thanked Allah becduse her husband came safe fo
her. The family went to their home, they were very happy.



 فريضة بأداء الأب لتهنئة جاؤوا مقن الكثيرين الأسرة استقبلت أيام، عدة مدار وعلى
 اللة يكثب أن جميعا الأب لهم ودعا وجيرانها، وأصدقائها الأسرة أقارب من وكائوا الحج،
 العظيمة. الإيمانية الرحلة هذه أثئاء وسعادة قزحة هومن يعيشواماعاشة حثى الحرام: بيته حج

During some days, the family meet a lot of people in their home who came to
congratulate the father for perfomming the pilgrimage. Those people were from their
relatives, friends and neighbors. The father called Allah for them to perform the
pilgrimage like him in order to feel what he had felt from joy and happiness during
this great fiducial journey.



 والزوجة الأًب الأسرة، أفراد جلسن والأصدقاء، والجيران الأهل مباركة ائئهت أن وبغت
 طيب حديث بينهم ودار العشاء، صلاة بعد المعيشة غزفة في وياسمين، أخمد والصغيران

 الحج فضل على وياسمين أخمد وئعرا الخمسة، الإسلام أركان من كركن الحج فريضة حول
 به. المتعلقة الأمور من ذلك وغير وشروطه، وأركانه

/
After the congratulation of the relatives, neighbors and friends, the family sat together

in the living room after the late evening prayer "lsha". They talked nicely together about
the pilgrimage as a pillar from the pillars of lslam. The father told Ahmed and Jasmin
about the benefits of the pilgrimage, its pillars, its conditions and a lot of things relate
toit.



 الخامش الزفن هو بثي يا الخ قائلا، الأب فزة ؤقضيه، الخ ثواب عن أبيه بشؤال أخفا باذلا
 وبه الهجري، الشادس الغام في الملمين غلى وجل عز اللة فرضة وقذ الإسلام، أزكان من

 غليه(. )مثقق اجئة". إلا جزاء تة تيس المنزز "الحج اللذ». تول لقول عبادو: لأثوب يكفزاللة

Ahmed took the initiative and asked his father about the reward and benefit of the
ilgrimage. The father answered: "My son, the pilgrimage is the fifth pillar of Islam. Allah

imposed it upon muslims in the 6th year of the hijra. By perfomming it Allah forgives muslims
for their guilts, as The prophet Muhammad (peace-be-upon-him) said "The reward of
Hajj mabrur (the one accepted from Allah) is nothing except paradise" (agreed).



 الذتوب من امشلم تفس وجل عز اسلة يظهزبه قبيز:ميث قضن ينخخ قانتة، الأم وأضًافت
 على الملمون يتعزف خلاله ومن المتاعب، وتعقل الضبر، غلى الملم يتغؤة وبه والآثام،

 وترابط وخدة في الملهون ويظهر ولغاتهم، وبلادهم ألوانهم اختلاف رغم البغض، بغضهم
 لها. نظير لا

/١
The mother added: "The pilgrirage has a great reward where Allah purify with it ourselves

from guilts and sins. By performing the pilgrimage, muslims use to be patient and bear
troubles. Also Muslims by performing it know edch other however the deferences of theif
colors, countries and languages. ln the pilgrimage muslims appear in unequaled uni
and correlation.



 للحج وهل قائلا: أبيه بسؤال أخمد وبادر وياسمين، أخمد وجهي على البسمة ازئسنمت
 حيث الإسلام، أولها بها: إلا يصخ لا شروطً فلحج ولدي، يا ئعم الأب، فأجاب أبي؟ يا شروطً

 البلؤغ. سين إلى وصل إذا إلا الحج أداء الصغير على قليس البلوغ. وثانيها كافر، من الحج يقبل لا

 ر/٠ مربي
Ahmed and Jasmine smiled, then Ahmed asked his father "ls there any conditions to

fhe pilgrImdge, father?" The father answered "Yes my son. The pilgrimage has conditions
which does not be accepted without it. The first of these conditions is to be muslim. Th
pilgrimage does not accepted from disbeliever. The second one is adulthood. Childre
coldn't perform the pilgrimage till they reach the adulthood age.



 المباركة، الرحلة هذه في زافقئك ئؤكنث أئني ذلك يعني وهل قائلا، أباة أخمذ اسئؤقف وهنا،
 سقط لما ذلك، حدث لؤ الأب، فأجاب الفريضة؟ أداء عتي يسفط لا الحج أزقان معك أذيت
 فعليه التكليف(، )سين الجثث بلغ تم حج صبي "أيما ،: اللة رسول لقول الفريضة، أذاة عنك

 )الطبراني(، أخزى. ججة يخخ أن

Ahmed stopped his father and said "Does it mean that if I had come with you and
performed the pillars of the pilgrimage, I have to do it another time? The father
answered: "If that happened you had to do it another time as the prophet Muhammad
said: "Any boy had performed hajj, then reached the adulthood he should perfor٠٠
hajj another time".



٤ ةء م ه٢ م'٢ ر ر-٨٢٢ ر ر- ر لإي ع ج
 أن أيضا يشترط والبلوغ، الإشلام شزطي إلي وبالإضافة قائلة: الحديث طرف الأم أخذت

 الفريضة هذه أداء على قادا الحًاج يكون وأن مجنون، من الحج يصخ فلا عاقلاً، الحًاج يكون
 أذاة الحج نفقات يمتلك لا الذي الفقير أو المريض غلى فليس والضحية، المادية الناجيتين من

 سبيلاً. إليه يستطيع من غلى فزض فالحج الفريضة،

 حس٥«1 إ سى
The mother continued: " In addition t5 the tw6 conditibns of the pilgrimage ( lslam

and adulthood), the pilgrim has to be mature. He should not be mad, and also he
hould not be able to perform this religious duty from both sides, the economic sideة 

and the healthy one. The sick people and poor men who could not bear the expense
of the pilgrimdge don't have to perform it. The pilgrimage is a religious duty upon peopl
who can afford it. The pilgrimage is a religious duty upon every muslim who could bear it.



 ياسمين ئوجهت السؤال بهذا الثاسس؟ أحد أو أمه أؤ أبيه عن المسلم يحج أن يصخ "وهل
 نفسه عن الفريضة أ«ى قذ يكون أن بشرط ولكن بتيتي، يا نعم قائلا: فأجابها أبيها: إلى
 قان شثبزمة؟ من قان: شبرمة. عن لبيك يفون، رجلا سمع هيا الشبي أن عباس ابن قعن أؤة:
 شبرمة. عن حج تم نفسيك، عن حج قان. لا. قان: نفسك؟ عن حججت قال: لي، قريب أو بي،. أخ

 ماجه. واين )أبوذاووة

asmine ,د asked " Cbuld thgffuslm Perforrhfpb pilgrimage on fe behalt of his fafnد 
mother or anyone else? Thefoihef answered: "Yes, my daughter, but in one condition he
must perform it on his behalf first, as narrated Abdullah ibn Abas:
The prophet Muhammad (peace-be-upon-him) heard a man says: Labbay (always ready
to obey) on behalf of Shubrumah. He asked: who is shubrumah? He replied a brother o
relative of mine. He asked: have you performed hajj on your own behal? He said no. He
aid perform hajj on your behalf, then perform it on behalf of shubrumah" (Abu-Dawud,

Ibr Maggh)



 وجة فتهلل الحج، أزكان عن ئقخث "والآن بقونه أخرى زاوية إلى بالحديث الأب التفل
 أزكان أون إن قائلا: حديثة أكمل الذي لأبيهما وأئصئا ياسمين، وجه على القزحة وبدت أخمد،
 معا. الاثنين أو العمرة، أو الحج أعمال في الدخول الحاج يثوي أن به والمقصود الإحرام، هو الحج

The father moved to another talk. He said "Let's talk about the pillars of the pilgrimage".
Ahmed and Jasmine were very happy They listened to their father who continued his
dialogue: "The first pillar of the pilgrimage is Al-lhram which means that the pilgrim
intend to do the acts of the pilgrimage and Umra or both of them.



 القضيب منها، الآداب. من مجوعة ويلإخزام الأة، قالت قلامة الأب يواصل أن وقبق
 إن لتبيت، لك شريك لا تبيك تبيك، التهم تبيك )قؤن: والتلبية الإخزام(. قبل العطر )وضع
 العقبة، جفرة تي الحًاج يبدأ خثى التلبية وتشتمز لك(، شريك لا لك، والنك والنغمة الحفت

 التلبية. عن يتوقف وعندها الأضحى. عيد يؤم

Before finishing his talk the mother said "Al_lhram has some manners, like putting
perfume before Al-lhram, and talbiyah "Labbaik,0 Allah, Labbaik, Labbaik. Thou hast
no partner, praise and grace is Thine and the Sovereignty too; Thou hast no partner"
The talbiyah continued till the pilgrim throw jamrat al a'aaba in the first day of Eid

.Adha, then he stopped the talbiyahالا- 



 والشارب، الرأس شعر يفص وأن الحاج. يغتسل أن أيضا، الإخرام أذاب ومن قائلا: الأب وأضاف
 والكتفين(، والصتذر الظهر )على الرداء يزئدي بل المخيط، الثؤب يلبس ولا أظافرة، يفص وأن

 والكفين. انوجه غير المزأة جستم من يظهر لا بينما الركبة(، إلى السترة )من والإزار

The father added: "Also from the manners of Al-١hram is to perform the major ritual
ablution, cutting hair and moustache, trimming nails and don't wear the sewn cloth but
wear only two pieces of unsewn cloth, reda (on his back, chest and shoulders) and lzar
from naval to kee) while women wear clothes which appear only her face and hands.

 ين



 ائتباة الأم لفئت فعلها"؟ عليه يحظر وأخرى للمخرم، مباحة أمؤا هناك أن ئعلمان "وهل
 يغير وأن يغتسل، أن للمخرم فيباح أمي، يا ئعم أخمد: فأجاب السؤال، بهذا وياسمين أخمد

 وفو قتلهن من الثواً من "خمسن له: اللة رسول لقول الإنسان: يؤذي ما يقئل وأن ورذاءة. إزارة
 عليه(. )متفق والحدأة". والغراب، العقور، والكلب والفأرة، العقرب، عليه، جناح فلا مخرة

"Do you know that there are things valid to the pilgrim and other are forbidden?" the
mother cdught the eyes of Ahmed and Jasmine by this question, then Ahmed answered:
"Yes mother, the pilgrim should perform the major ritual ablution, change his Reda and
lzar and kill what harm the human being as the prophet Muhammad (pedce-be-upon-him)
said "It is not sinful (of a muhrim) to kill five kinds of animals, namely: the cow, the kit,
the mouse, the scorpion and the rbid dog".



 فهناك أخمد، ذقرا كالتي يفعلها، أن للحاج مباحة أموا هتاث أن وكما الأب: وأضاف
 إطعام أو شاة، )ذب الفذية عليه وجبت مثها أيا فعل وإذا فعلها، ئة مباح غير أخرى أشياء
 منها شيئا ئغرفين قهل صجيخًا، حجة يكون حثى أيام(، ثلاثة صؤة أو مسكينا، سبتين

 ياسمين؟ يا

The father added: "As there are valid things for the pilgrim to do, as mentioned, there
are other forbidden and if the pilgrim did any of it he should pay ransom (which i
slaughtering a sheep or feeding 60 poor men or fasting three days) to do a right pilgrim.
Do you know anything about them jasmine?

 ل



 يلبس أن الفذية: فعلها يستوجب التي الأشياء هذه فمن أبي، يا نعم ياسمين أجابت
 الكساء أما العمامة، أو كالقميص الجسم، من بجزء تحيط التي أو المخيطة، الثياب الحاج

 بالنقاب وجهها ئخفي أن أو يايها، في الشاذين ثلبن أن للمرأة يصخ ولا المخيط. فيلبسن
 عثها. الأجانب الرجال حضؤر في إلا البرقع، أو

 د

٥

Jasmine answered: " Yes father, things when the pilgrim do it he should pay ransom
are: If the pilgrim wear sewn clothes which surround a part of the body like a chemise
or turan. Concerning women, they wear sewn clothes, they shouldn't wear gloves in
their hands or hide their face by veil except in the appearance of foreign men.



 البر صيد وفثل القة، أثناء البتن أو الثؤب في الثظيب المخرم على يخظز كما أخمد: وقان
 المخرم، ينخ الا شيك. اللة رسول لقول الخطبة: أو الزواج وكذبك ليقثئة. غيره إلى الإشارة أو

 الثاني الركن على ئقعرفً والآن أخسئثما، قائلا الأب فتبسم )مسنلم(، يخطب". ولا ينكح، ولا
 الزيارة. طواف أو الإفإضتة طواف يسمى والذي الطواف، وقو الحج، أركان من
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body durIng the pilgrimage, hunting or pointing to another man to hunt. Also he is
forbidden from marriage or engagement as the prophet Muhammad (pedce-be­
upon-him) said: "Muhrim (Who Is in the state of lhram) is forbidden to marry and the
disapproval of giving the proposal (ln this state)". (narrated by muslim).
The father smiled and said: "ery good. Now let's know the second pillar of the
pigrimage which is Al-Tawaf. We call it Tawaf-i-lfada or the Visiting Tawaf.



 يشترط حيث بني، يا جية ستؤان الأب، فأجاب سأنأخمذ هكذا أبي؟ يا الطواف شروط هي وما
 اللة رضيي عائشة السيدة لقول مصذاا وذلك والطهارة، الكية، منها شروط عدة للطواف

 عليه(. )متفق بالبيت' طاف تم ئؤضأ، أئة الشيء قيم بوجين بذأ شتيي أون "إن عثها:

"Father, what are the conditions o Al-Tawaf ?" Ahmed asked. The father answered:
"I٢ is a good question my son. The tawaf has some conditions like: The intention, and
the purification as Aisha (Allah be pleased with her) sdid that the first thing with whic
the prophet Muhammad commenced (the rituals) when he arrived at Mecca was that
he performed ablution and then circumambulated the Ka'ba. (agreed)



 الأسود الحجر من الطواف الحاج يبدأً وأن العورة، ستثر أيضا الطواف شروط ومن الأم: وأضافت
 لمًا شطيه اللة رسون أن عنه اللة رضى جابر فعن يساره عن الحرام البيت يكون وأن إليه، وينتهي

 )مسلم(، أزيا. ومشى ثلاثا، )أسرع( فرمل يمينه عن مشى تم فاسلمة، الحجر أئى مكة، قدم
 أشواط. سبعة الطواف يكؤن وييبي

٥ [آرا١ ا٥l ا6

The mother added: "Also from the conditions of Al-Tawaf is to cover the private parts
and the pilgrim should start Al-Tawaf from the black stone and ends also at it, the ka'ba
houd be on his left, as Jabir ibn Abdullah (Allah be pleased with them) reported thatة 

Allah's Messenger (may pedce be upon him) walked swiftly in three circuitsfrom ston
to stone, and walked four".
Which means that Al-Tawaf is seven times.



 الركن قائلا، فأجابها السؤال، بهذا والدها ائتباة ياسمين لفقت يلج الثالث الركن هو وما
 القية، لة يشترط حيث أيضا. شثزوط الركن ولهذا والمروة، الصتا بين السعي هو يلج لثالث

 كاملة. الجبلين قذين بين الساقة وأن،يقطع بالمزوق وينتهي التفا من سعية التاج يبدأ أن

 ر-0

 >ه>

"And what is the third pillar of the pilgrimage?", Jasmine caught the eyes of her father
ith this questlon. The father answered: "The third pillar of The pilgrimage is running

between Safa and Marwa. This pillar also has its conditions, lile the intention, the pilgrim
should start his running from Al safa to Al marwa and cut al the distance behween the
two mountains.



 بالركن لأخبركما ذفري جاء "والآن قائلة. الأم أضافت الخج، عن الأسرة حديث ينئهي أن وقبل
 اللةشهية. رسون يفون حيث الحج"، أساس فو الذي بعرفة، الوقوف وفو الحج، أركان من والأخير لرابع
 زوال من بعرفة الوقوف ويبد] لة، حج لا بعرفة الوقوف فائة قمن الستن(: )أخاب عرفة" "الحج

 الأضنخى(. عيد العاشر)يؤم اليؤم فجر طلوع إلى الحجة( ذي من )الثاسع عرفة يؤم

Before finishing this nice talk about the pilgrimage between the family, the mothe
added: "Now, I have to talk to tell you about the forth and the final pillar of the pilgrimage
which is stopping at Arafat which is the basis of the pilgrimdge as the prophet Muhammad
[peace-be-upon-him) said: "Al_Hajj is Arafat", (Sunnahs' owners). Who does not stopped
at Arafat means that he does not perform the pilgrimage. Stopping at Arafat starts fro
the sunset of the day of Arafat (the 9th of Zul hijja) till the sunrise of the 10th day (Ei
U (Adha- ا



 لك "وهنيئا أحمد: وأضافً الجملة، بهذه ياسمين علقت العظيمة"! الفريضة هذه أجمل "ما
 مبروز. حج الأم، وقالت الحج". فريضة أذيت أن بغد كك الله كتبة الذي العظيم الثواب أبي يا

 من هدايا من كهم أخضرة ما وصغيريه لزجته وقدم الأب، قام ثم العزيز، زؤجي يا مغفور، وذئب
 سعيدة. ليلة وعاشوا بها، جميعا ففرحوا الكرمة، مكة

 جح١٢-٦٦٢-· جم م ي
"What a great religious duty!", Jasmine commented. Ahmed added: "Congratulation

father with this great reward Which Allah gave you after performing the pilgrimdge".
The mother said "Haj] Mabrur and accepted Mut'ah, my dear husband", the father
stand up and gave his wife and children there gifts from Mecca, and it was a happy.
night.


